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SORU

Selamun aleykum hocam, Allah sizden razı olsun, ilminizi artırsın ve amellerinizi zayi
etmesin. Bilindiği üzere şu anki bazı modernist din adamları Kur'an-ı Kerim'de Nâsih
ve Mensûh'un olmadığını ve olmayacağını söylüyorlar. Bunun doğruluk payı var
mıdır? Şimdiden Allah razı olsun.

CEVAP

Ve aleykumusselam ve rahmetullah. Hamd Allah’a mahsustur.

Muhterem kardeşim bu sözün bir doğruluk payı yoktur. Kur’an’da nâsih ve
mensûhun mümkün ve varit olması naklen ve aklen sabittir.

Kur’an’da deliller:

Bir:

ءَش لك َلع هنَّ الا لَمتَع لَما اهثْلم وا انْهرٍ متِ بِخَيا نَاهنُنْس وا ةآي نخْ ما نَنْسم
قَدِير

“Biz bir ayeti nesh eder veya unutturursak ya ondan daha hayırlısını
ya  da  onun  benzerini  getiririz.  Allah’ın  her  şeye  kadir  olduğunu
bilmez misin?” (el-Bakara 106)

İmam ibni Cerir (rahimehullah) şöyle der: “(Biz bir ayeti nesh edersek)
kavli ayetin hükmünü, helalin harama ve haramın helale ve mubahın mahzura
ve mahzurun mubaha dönüşmesiyle değiştirirsek manasındadır. Bu ise ancak
emir  ve nehiyde,  alıkoyma ve bırakılmada ve men ve ibahette vaki  olur.
Haberlerde ise nâsih ve mensûh yoktur.” (Camiu’l-Beyan 2/472)

İki:

 مهثَركا لفْتَرٍ بم نْتا انَّمقَالُوا ا ِلنَزا يبِم لَمعا هالو ةانَ آيةً مدَّلْنَا آيذَا باو
يعلَمونَ

“Biz bir ayeti diğer bir ayetin yerine getirip değiştirdiğimizde Allah’ın
neyi indireceğini en iyi bilen olduğu halde “sen ancak bir iftiracısın”
derler. Hayır! Onların çoğu bilmezler.” (en-Nahl 101)

İmam ibni Cerir (rahimehullah) şöyle der: “Allah-u (Teâlâ) şöyle buyuruyor: Bir
ayetin hükmünü nesh ettiğimiz ve başka bir hükümle değiştirdiğimiz zaman
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elbette Allah indirdiğini en iyi bilendir.” (Camiu’l-Beyan 17/297)

Üç: Kur’an’dan bazı misaller:

Bir:

رلِ غَيوالْح َلا اتَاعم اجِهِمزْو ًةيصا واجزْوونَ اذَريو مْننَ مفَّوتَوي الَّذِينو
هالوفٍ ورعم نم هِننْفُسا ف لْنا فَعم ف ملَيع نَاحج ََف نجنْ خَرفَا اجخْرا

يمح زِيزع

“İçinizden hanımlarını geride bırakarak vefat edecekler, eşleri için
senesine  kadar  evlerinden  çıkarılmaksızın  kendilerine  yetecek  bir
malı  vasiyet  ederler.  Bununla  birlikte  eğer  kendileri  çıkarlarsa,
kendileri hakkında meşru bir şekilde yaptıklarından dolayı size bir
vebal yoktur. Allah Azizdir, Hakimdir.” (el-Bakara 240) ayeti kerimesini

والَّذِين يتَوفَّونَ منْم ويذَرونَ ازْواجا يتَربصن بِانْفُسهِن اربعةَ اشْهرٍ وعشْرا فَاذَا
بلَغْن اجلَهن فََ جنَاح علَيم فيما فَعلْن ف انْفُسهِن بِالْمعروفِ واله بِما تَعملُونَ

خَبِير

“İçinizden vefat edenlerin bıraktıkları eşler, kendiliklerinden dört ay
on gün beklerler. İddet (bekleme) sürelerini bitirdikleri zaman, artık
kendileri  hakkında maruf  ile  yaptıklarından dolayı  size  bir  günah
yoktur. Allah, yaptıklarınızdan haberdardır.” (el-Bakara 234) ayeti ve

ولَهن الربع مما تَركتُم انْ لَم ين لَم ولَدٌ فَانْ كانَ لَم ولَدٌ فَلَهن الثُّمن مما
نيد وا اونَ بِهتُوص ةيصدِ وعب نم تُمكتَر

“Eğer çocuğunuz yoksa bıraktığınızın  dörtte biri  onlarındır.  Şayet
çocuğunuz varsa yapacağınız vasiyetten ve borçtan sonra sekizde
biri onlarındır.” (en-Nisa 12) ayeti nesh etmiştir.

İki:

بِينقْراو ندَياللْوةُ ليصا الْوركَ خَينْ تَرا توالْم مدَكحا رضذَا حا ملَيع بتك
ينتَّقالْم َلا عقوفِ حرعبِالْم
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“Birinize ölüm geldiği vakit, bir hayır (bir mal) bırakacaksa, babası,
anası  ve en yakın akrabası  için maruf bir  surette vasiyet etmek,
takva sahiplerin üzerine bir hak olarak yazıldı.” (el-Bakara 180) ayeti
kerimesi

نينْثَيا ّظح ثْلرِ ملذَّكل مدِكوا ف هال ميوصي

“Çocuklarınız hakkında Allah size şöyle emrediyor. Erkeğe iki dişinin
payı kadar veriniz” (en-Nisa 11) ayeti kerimesiyle nesh olundu.

Üç:

يا ايها النَّبِ حرِضِ الْمومنين علَ الْقتَالِ انْ ين منْم عشْرونَ صابِرونَ يغْلبوا
ماىتَين وانْ ين منْم ماىةٌ يغْلبوا الْفًا من الَّذِين كفَروا بِانَّهم قَوم  يفْقَهونَ

“Ey Nebi! Müminleri savaşa teşvik eyle. Eğer sizden sabredecek yirmi
kişi  olursa  iki  yüze  galip  gelirler  ve  eğer  sizden  yüz  kişi  olursa
kâfirlerden  bin  kişiye  galip  gelirler.  Çünkü  onlar  anlamaz  bir
topluluktur.”  (el-Enfal  65)  ayeti

انَ خَفَّف اله عنْم وعلم انَّ فيم ضعفًا فَانْ ين منْم ماىةٌ صابِرةٌ يغْلبوا
ابِرِينالص عم هالو هذْنِ البِا نلْفَيوا ابغْلي لْفا مْنم ننْ ياو نتَياىم

“Şimdi Allah sizden yükü hafifletti ve sizde bir zaaf olduğunu bildi. O
halde sizden sabredecek yüz kişi olursa iki yüz kişiye galip gelirler,
sizden bin kişi olursa Allah'ın izniyle iki bin kişiye galip gelirler. Allah
sabredenlerle beraberdir.” (el-Enfal 66) ayetiyle nesh olundu.

Sünnet’ten deliller:

İmam Muslim (rahimehullah)’ın Bureyde (radıyallahu anhu)’dan tahriç ettiği
hadiste Rasûlullah (sallallahu aleyhi ve alihi ve sellem) şöyle buyurmuştur:

نَهيتُم عن زِيارة الْقُبورِ فَزوروها ونَهيتُم عن لُحوم الاضاح فَوق ثَلاثٍ
لاا وهّلك ةيقسالا وا فبفَاشْر قَاءس ف لاالنَّبِيذِ ا نع مُتينَهو مَدَا لا بوا مسمفَا

تَشْربوا مسرا

“Ben, sizi kabirleri ziyaretten menetmiştim, artık onları ziyaret edin.



5

Kurban etlerini üç günden fazla tutmaktan da menetmiştim, onları da
münasip  gördüğünüz  zamana  kadar  tutun.  Kırba  hariç  diğer
kaplardan hurma şırası koymanızı menetmiştin. Bundan böyle bütün
kaplardan şıra içebilirsiniz. Yalnız sarhoşluk veren içkileri içmeyin!”

Kur’an ve Sünnet’te nâsih ve mensûh ulemanın icmasıyla sabittir:

Ebu’l-Fereç  ibnu’l-Cevzi  (rahimehullah)  şöyle  der:  “Bu  hususta  (Kur’an’da
nâsih  ve mensûh’un varlığı)  ulema arasında icma hâsıl  olmuştur.  Sadece
sözüne itibar edilmeyen bazıları buna şaz olmuştur.” (Nevâsihu’l-Kur’an 84)

Ve Ebu Cafer en-Nehhâs (rahimehullah) şöyle diyor: “Sonradan gelenlerden
bazıları Allah’ın kitabında nâsih ve mensûh yoktur dediler. Böylece apaçık belli
olana karşı gelmişlerdir ve müminlerin yolundan gayrisini izlemişlerdir.” (en-
Nâsihu ve’l-Mensûh 40)

Ve İmam eş-Şevkâni (rahimehullah) şöyle der: “Nesih aklen caizdir ve nakilde
vaki  olmuştur.  Bu  hususta  Ebu  Muslim  el-İsfehani’den  gelen  bir  rivayet
müstesna Müslümanlar arasında ihtilaf yoktur.” (İrşâdu’l-Fuhûl 276)

Eskilerden hiç kimse Kur’an’da neshin varlığını inkâr etmemiştir. Böyle bir söz
sadece Mutezile olan Ebu Muslim el-İsfehâni hakkında nakledilmiştir. Lakin
ondan gelen bu nakil  hakkında da ihtilaf edilmiştir.  Kimisi bu naklin sahih
olmadığını söylerken kimisi manada değil sadece tesmiye de ihtilaf etmiştir
der.  Neshe  nesih  değil  tahsis  demiştir  derler.  Bunun  için  ibni  Hazm
(rahimehullah)’a  göre  İslam  ehlinden  hiç  kimse  nesihin  varlığını  inkâr
etmemiştir.  Ebu Muslim el-İsfehâni’nin ihtilafı  manada değil  sadece lafızda
olmuştur der. (el-İhkâm 4/70) Ve kimisi de şayet hakkında gelen bu nakil
doğruysa  Kitaba,  Sünnete  ve  icmaya  muhaliftir  ve  dolayısıyla  merduttur
derler.  Hatta Mutezile fırkası  bile Kur’an’da neshin varlığını  ispat etmiştir.
Mutezile’nin  usulcülerinden  olan  Ebu’l-Huseyn  el-Basri  de  şeriatta  neshin
varlığında Müslümanların ittifakından bahseder. (el-Mutemed 1/370)

Kur’an’da nâsih ve mensûh aklen de sabittir:

Çünkü hükmetmek Allah (celle ve âlâ)’nın mülküdür. İstediği hükmü verir ve
istediği  hükmü değiştirir.  O  bilmemekten,  unutmaktan,  hikmetsizlikten  ve
abeslikten  münezzehtir.  Şu  halde  bir  hükmü nesh  etmesi  ilahi  hikmetine
dayanır.

Ve ilahi emir ve nehiylerin maksadı insan için maslahatın celbi ve mefsedetin
defidir.  Maslahat  ve  mefsedetler  zaman  ve  mekân  şartlarına  göre  değişken
olabilir.  Buna  binaen  vahyin  nüzulü  döneminde  hükümlerin  şartlara  göre
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değişmesi de aklen mümkündür.

Ve İslam şeriatı kendisinden önceki şeriatları nesh etmiştir. Bunu kimse inkâr
etmez. Bu makbul ise o zaman İslam şeriatın kendi içinde de neshin varlığı
aklen makbuldür.

Velhasıl Müslümanların arasında böyle bir ihtilafın yokluğunu artık bildin.

Bahsettiğin cahillere (modernist din adamlarına) gelince onlar için İmam eş-
Şevkâni  (rahimehullah)’ın sözü yeterlidir.  O (rahimehullah)  Ebu Muslim el-
İsfehâni hakkında ki sözü aktardıktan sonra şöyle diyor: “Eğer bu nakil ondan
doğruysa o zaman onun Muhammedi şeriat hakkında çok büyük ve çirkin bir
cehalet  içinde olan bir  cahil  olduğuna delildir.  Ama onun şeriat  hakkında
cahilliğinden daha ilginç  olan onun bu ihtilafını  şeriat  kitaplarında hikâye
edenlerin (cahilliğidir). Zira dikkate değer olan ancak müçtehitlerin ihtilafıdır.
Cahilliği bu dereceye varmış olanların değil.” (İrşâdu’l-Fuhûl 276)


